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En afsporet debat
Pengene ruller ind hos tipstjenesten, og de mange ekstra penge til idrætsorgani
sationerne har bragt sindene i kog hos kulturlivet, de vil ikke længere sidde på 
bænken. De vil på banen.
Budskabet fra kulturen er ikke til at tage fejl af; idrætten får en urimelig stor del 
af tips- og lottomillionerne, uden at skulle dokum entere, at de bliver brugt 
fornuftigt. Men debatten er løbet af sporet. Debatten har kun fokuseret på tips- 
og lottopengene, uden at nævne, at kulturen er på finansloven med et milli
ardbeløb. Det er idrætsorganisationerne ikke.

Kulturens argumenter har tilsyneladende vundet gehør på Christiansborg, selvom 
der var beroligende ord til idrætten fra partierne under Folketingets 1. behand
ling af lovforslaget om fordelingen af tipsmidlerne i november. Lovforslaget står 
nu overfor Folketingets 2. behandling, og derfor er det på sin plads at inddrage 
nogle forhold i debatten, som er blevet undertrykt - bevidst eller ubevidst.

De samlede offentlige tilskud til idrætten er faldet drastisk indenfor de sidste par 
år. En opgørelse foretaget af Kommunernes Landsforening, og offentliggjort i bla
det Danske Kommuner, påviser et fald i kommunernes aktivitetstilskud til idræt
ten med knap 100 mio. kr. over de sidste to år. Idrætten har mistet 20 %, eller 
hver femte tilskudskrone, og ifølge opgørelsen skyldes det bl.a. bortfaldet af 
statsrefusionen til interessegrupper for born og unge. En betænkelig udvikling, 
da idrætten nu får vanskeligere ved at rekruttere ny ledere. Det var typisk de helt 
unge ledere, der arbejdede i foreningerne under interessegrupper.

Det er desuden en kendsgerning, at det kommunale idrætsbyggeriet mere eller 
mindre er gået i stå. På de kommunale budgetter er kun afsat begrænsede mid
ler til idrætsbyggeri i de kommende år. Dertil kommer, at kreditforeningerne i 
1992 har strammet deres udlånspolitik til idrætsbyggeri kraftigt op. For bygge
projekter med sund økonomi forlanges garantistillelse for den sidste del af låne
beløbet, enten fra kommunal eller fra privat side.

I debatten om tips- og lottoloven har man tilsyneladende også glemt, at loven 
blev vedtaget i 1989 udfra det politiske ønske, at breddeidrætten skulle styrkes 
ved at tilføre idrætsorganisationerne øgede midler til udvikling, omstilling og 
forsøg i det lokale foreningsliv. Nye initiativer skulle prøves af, ældreidræt, fa
milieidræt, idræt for særlige sociale grupper, idræt på tværs o.sv.
Det arbejde er i fuld gang, og pengene falder på et tørt sted. Lad idrætsorgani
sationerne fuldføre arbejdet med breddeidrætten ved hjælp af en fordelingsnøgle 
for tips- og lottopengene, som idrætten kan være tjent med.

John Tb rane.
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Flere penge til lokal idræt

På det første ordinære for
mandsmøde efter for
bundets strukturændring 

i 1991, kunne en tilfreds for
bundsformand, Tage Carlsen 
gøre status og se tilbage på 
1992 - et år hvor forbundet 
igen kan dokumentere med
lemsfremgang. Mange steder i 
landet er firmaidrætten inde i 
en rivende udvikling, fastslog 
Tage Carlsen i sin beretning, 
og traditionen tro kunne 
formanden også byde velkom
men til nye bysammenslutnin
ger. Siden sidste formands
møde i maj 1992, er Kjellerup 
Firma- og Familieidræt og Has
lev Firma- og Familie Sport ble
vet optaget i forbundet, og til 
dem var der en særlig vel
komst.

Brug for Idrættens 
Fællesråd

Med fusionen af de to fol
kelige idrætsorganisationer til 
DGI er der nu kun tre idræts
forbund tilbage, og man kunne

spørge, om Idrættens Fællesråd 
nu ville blive overflødigt. Det 
kunne Tage Carlsen på det 
kraftigste afvise.

- Sammenlægningen af de 
to folkelige idrætsorganisatio
ner til DGI får ingen indfly
delse på arbejdet i Idrættens 
Fællesråd. Der er til stadighed 
mange opgaver for Idrættens 
Fællesråd, her senest i forbin
delse med udarbejdelsen af et 
nyt oplæg til overskudsforde
lingen af tips- og lottomidlerne, 
sagde Tage Carlsen.

Tage Carlsen kom også ind 
på stramningen af kreditgiv
ningen til idrætsbyggeri. Idræt
tens Fællesråd forhandler i øje
blikket med Kommunernes 
Landsforening og kreditfore
ningerne om en ordning, så de

mange idrætsbyggerier kan 
komme igang igen.

- Det er forkert, at idrættens 
byggeri skal tages som gidsler 
i spillet om, hvorvidt kreditfor
eningerne kan få kommunerne 
til at stille garantier for bygge
rierne, sagde Tage Carlsen.

Tilskudsprocent ned
I forbindelse med arbejdet i 

Idrættens Fællesråd redegjorde 
Tage Carlsen kort for det poli
tiske spil omkring revisionen af 
tilskudsnøglen for overskuds
fordelingen fra Tipstjenesten. 
Forhandlingerne i Folketinget 
vil givetvis medføre nogle pro
centvise justeringer af tilskuds
nøglen i nedadgående retning. 
Den kraftigt forøgede lottoom
sætning, senest forstærket med

- Forbundsstyrelsen har lyttet til 
signalerne udefra kredsene. 
Det lokale arbejde skal styrkes 
med mere opfølgning og flere 
midler til aktiviteter, sagae for
mand Tage Carlsen.
Foto. Niels Nyholm.

indførelsen af Quick-spillet, be
tyder dog, at overskuddet vil 
vokse i 1993.

Derfor vil en lavere pro
centdel til idrætten ikke betyde 
færre økonomiske midler til fir
maidrætten. Således regner 
man med, at DFIF i 1994 vil 
modtage omkring 4 mio kr. 
mere i tilskud - ialt omkring 25 
mio. kr.

Øget udlodning
De gode økonomiske ud

sigter blev afspejlet i forbunds
styrelsens forslag til budget for 
1993. Tilskuddet i 1993 fra tips- 
og lottoloven er kalkuleret til 
20.1 mio. kr. En stigning på 
godt 5.5 mio. kr. i forhold til 
1992.

Budgetforslaget viste også, 
at forbundsstyrelsen har lyttet 
til signalerne fra amtskredsene, 
hvor ønskerne er gået i retning 
af flere midler til opfølgning og 
igangsætning af nye aktiviteter.

I budgetforslaget for 1993, 
stillede styrelsen således forslag

Sponsor for:
European Federation for Company Sporte 
Europäische Føderation fiir Betriebssport 
Fédération Européenne des Sports Corporatifs

3



Firm aidræt

om en forhøjelse af udlodnin
gen til kredse og sammen
slutninger fra 3-2 mio. kr. i
1992 til 4.5 mio. kr i 1993, og 
det faldt naturligvis i god jord 
hos formændene. Indeholdt 
heri er en stigning på 10 % i 
det faste medlemstilskud, lige
som kontorhjælpstilskuddet 
forhøjes fra 650.000 kr. til 1.4 
mio. kr. De første 720.000 kr. 
af de 1.4 mio. kr. i kontor
hjælpstilskud, er således alle
rede i skrivende stund på vej 
ud til sammenslutningerne.

Forbundsstyrelsen har for
1993 også ønsket en oppriori
tering af familieidrætsområdet, 
og her er der på aktivitetsud
valgets budget afsat 175.000 kr. 
Ældreidrætsprojekter er blevet 
tilgodeset med 50.000 kr. og 
virksomhedskultur fik 25.000 
kr.

Hovedstadsområdet
styrkes

Som før nævnt, er firma
idrætten mange steder inde i 
en rivende udvikling. Det træk
ker store veksler på de frivil
lige ledere, såvel som på for
bundets konsulenter og 
personale. Som en konsekvens 
heraf, har forbundsstyrelsen i 
budgettet afsat midler til ansæt
telse af tre nye foreningskon
sulenter, der skal indtræde på 
lige fod med de tre nuvæ
rende. Som det er nu, har de 
nuværende foreningskonsu
lenter været nødt til at tage sig 
af overordnede forbundsopga
ver på tværs af landsdelsg
rænserne, såsom folkeop
lysning, jura, byggeri m.v.

Nyansættelserne skal sikre, 
at konsulenterne igen kan få 
tid til opsøgende arbejde og 
foreningspleje. Desuden vil for
bundsstyrelsen gerne, at der 
skal slås et slag for firmaidræt
ten i København.

Siden udmeldelsen af de tre 
københavnske firmaidrætsuni
oner i 1969, har København i 
mange år udgjort en sort plet i 
forbundets arbejde. Derfor vil 
en af konsulenterne få hoved
stadsområdet som særligt ar
bejdsområde, pointerede for
bundsstyrelsen.

Agerbæks Ærespokal, den fornemste æresbevisning som 
gives til en enkeltperson i firmaidrætten, tildeltes i 1992 
Jens Ipsen, formand for Sønderjyllands Amtskreds. Jens 

har været med i firmaidrætten i mere end 30 år, heraf som 
formand for amtskredsen de sidste 10 år. Jens har siddet i Søn
derborg Firmasports badmintonudvalg og fodboldudvalg, og 
har været med til at formidle er særdeles godt samarbejde med 
den øvrige idræt i landsdelen. - En positiv firmaidrætsmand, 
der også kan komme med kritik, vel og mærke konstruktiv 
kritik, sagde Tage Carlsen i sin motivation.

Kurt Clausen, Ålborg Firmasport, modtog Leo Frederik- 
sens Mindepokal, der gives til en person der har gjort 
et stort stykke arbejde for skyttesagen. Kurt er formand 

for Ålborg Firmasports skydeudvalg, og han var primus mo
tor da Ålborg Firmasport skulle have nye skydebaner. Kurt er
kendt af utallige landsstævne deltagere, og han har deltaget i 
firma idræt i Ålborg på mange planer. Kurt Clausen har tidli
gere modtaget Ålborg Firmasports lederpokal og 10 års nål, 
og modtog i 1992 også forbundets hæderstegn.

lA-budget beskåret
Idrætsafdelingen (1A) har på 

mange måder været i fokus i 
løbet 1992, og formandsmødet 
var ingen undtagelse. På tema
dagene i Fredericia blev IA 
bl.a. anbefalet, at finde nye 
deltagerbeviser til landsst
ævnedeltagerne. Bøllehattene 
var blevet umoderne.

Som sagt - så gjort. IA fandt 
frem til nye deltagerbeviser i 
form af halstørklæder.

Det betød en budgetfor
højelse på knap 300.000 kr. for 
1993, men det faldt ikke i god 
jord hos formændene. Et æn
dringsforslag fra Vejle Amts
kreds gående ud på, at flytte 
pengene fra IA’s budget, og 
over til direkte tilskud til 
kredsstævner, spændte ben for 
halstørklæderne.

Ændringsforslaget giver et 
beløb på 1.500 kr. pr. id
rætsgren som direkte tilskud til 
afholdelse af kredsstævner. Det 
betyder ca. 300.000 kr. i udgif
ter, og de penge kunne pas
sende tages fra IA’s budget til 
deltagerbeviser, mente Vejle 
Amtskreds, der uddybede for
slaget således:

- Forbundet yder i dag ikke 
noget væsentligt tilskud til 
kredsstævnerne, og som kred
senes økonomi er for øjeblik
ket, er det nødvendigt at op
kræve et deltagergebyr, der 
ofte er højere end gebyret til et 
landsstævne. At det er dyrere 
at deltage i et kredsstævne end 
et landsstævne, er der mange 
klubber der ikke kan forstå, 
sagde Svend Bjørnbak fra Kol
ding Firmasport.

Forslaget fremkaldte en kraf
tig debat, hvor man også kom 
ind på, om det var rigtigt at 
bruge knap én mio. kr. af for
bundets penge på kun 4 % af 
medlemmerne, nemlig de 
6.000 der deltager i landsstæv- 
nerne hvert år.

Tæt afstemningsresultat
Formanden for IA, Hans 

Erik Jørgensen, fremhævede 
PR-værdien for DFIF der er for
bundet med et ordentligt del
tagerbevis, samt at man på mø
det i Fredericia ikke havde 
peget på noget bestemt delta-
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Horsens blev Årets sammenslutning

Birgit Møldrup og Arne Lampe fra Horsens Firma Idræt med bevi
set på hæderen som Arets sammenslutning 1992; Ejgon Berfelsens 
Mindepokal, der symboliserer Idræt og Fællesskab. Foto. -jt.

Det var en meget over
rasket og bevæget 
formand for Horsens 

Firma Idræt, Arne Lampe, der 
blev kaldt frem, da hæderen 
som Årets sammenslutning i 
firmaidrætten skulle over
rækkes. Det synlige bevis er 
tidligere generalsekretær i 
forbundet, Ejgon Herteisens 
Mindepokal, der er evigt van
drende.

Hylder samarbejdet
Arne Lampe understrege

de, at det ikke kun er hans 
skyld, men også alle de gode 
ledere i Horsens der fortjener 
hæderen.

- 1 Horsens har vi prøvet 
alle forbundets kampagner, 
og mere til. Vi har gjort op
mærksom på vores eksistens 
ved at være foregangsmænd 
og aktive på mange områder, 
siger Arne Lampe, der hylder 
den tanke, at man hellere 
end være alene, skal samar
bejde med andre foreninger 
i byen. Det giver nogle gode 
arrangementer.

- Vi samarbejder omkring 
Etapeløbet med Atletica i 
Horsens, og cykel kampagnen 
Tour de Pedal arrangeres 
sammen med Fodslaw. Tri- 
athlon kører vi sammen med 
Horsens Orienteringsklub, 
fortæller Arne Lampe.

Bowling kæmpesucces
- For halvandet år siden 

startede vi en bowlingafde
ling. Det er blevet en kæm
pesucces, og vores bowling
afdeling tæller nu over 700 
medlemmer, og vi har 240

firmahold tilmeldt vores turne
ring.

Udover alle de traditionelle 
idrætter, har Horsens Firma 
Idræt idræt om dagen, Aktiv 
Fritid, på programmet, og 
Horsens Firma Idræt har også 
været med til at starte en dag
højskole for ledige, siger Arne 
Lampe.

Horsens Firma Idræt tæller 
i dag 190 firma klubber med 
over 4000 medlemmer, og vi 
er 70 ledere til at holde hjulene 
igang. I Horsens er firmaidræt
ten i løbet af 1992 blevet ac
cepteret som tilskudsberettiget 
på lige fod med andre idræts
foreninger, og i øjeblikket er 
man ved at omlægge med
lemsregistreringen til enkelt
medlemsskab. Øverst på 
ønskesedlen er en træningshal.

På vågeblus
- Vi mangler i den grad 

en hal til at samle vores ak
tiviteter. I klubhuset har vi 
plads til bordtennis, billard 
og skydning, og udendørs 
har vi fodbold- og hånd
boldbaner samt tennisbaner, 
men alle vinteraktiviteterne 
er spredt ud over byen, og 
det gør det svært at få gang 
i klublivet og skabe sam
menhold, siger Arne Lampe, 
der må konstatere, at en hal 
til firmaidrætten i Horsens er 
langt ude i fremtiden.

- De næste 3-4 år er der 
ikke afsat én krone til hal
byggeri i Horsens, så en hal 
er sat på vågeblus her i sam
menslutningen, konstaterer 
Arne Lampe.

gerbevis - blot at bøllehattene 
trængte til udskiftning.

Kurt Olesen fra Nyborg 
Firmasport kunne heller ikke 
støtte forslaget fra Vejle Amts
kreds. - Det er rent hykleri, 
hvis man tror der vil komme 
flere til kredsstævnerne, hvis 
man betaler det hele. Jeg vil 
gerne støtte IA omkring de nye 
deltagerbeviser, sagde Kurt 
Olesen, og Pia Thøgersen fra 
Roskilde Amtkreds var af 
samme mening.

- 1 Roskilde er deltagelse i 
kredsstævnerne gratis, men der 
kommer ikke flere af den 
grund, sagde Pia Thøgersen, 
der også påpegede, at man på 
temadagene i Fredericia havde 
anbefalet nye deltagerbeviser.

Ændringsforslaget fandt dog 
udbredt støtte blandt de jyske 
formænd. Jens Ipsen fra Søn
derjyllands Amtskreds ville 
gerne give kredsstævnerne et 
økonomisk løft, og mente ikke, 
at det var hensigtsmæssigt at 
bruge 300.000 kr. på deltager
beviser med en tvivlsom PR- 
værdi for forbundet.

Afstemningsresultatet viste 
tydeligt de delte meninger. 
Ændringsforslaget fra Vejle 
Amtskreds blev vedtaget med 
61 stemmer mod 35, og pen
gene blev taget fra IA’s konto 
for præmier og tøj. Det bety
der, at den samlede udlodning 
til kredse og sammeslutninger
1 1993 bliver på knap 4.8 mio. 
kr. Herefter blev det samlede 
budget sat til afstemning, og 
budgettet for 1993 blev ens
temmigt vedtaget.

Garanti til Århus 
Firmasport

Formandsmødet afsluttedes 
med en noget utraditionel sag, 
nemlig en ansøgning til for
bundet om en garantistillelse på
2 mio. kr. Ansøgningen kom fra 
Århus Finna Sport, der helt ufor
skyldt er kommet i klemme på 
grund af kreditsforeningernes 
nye udlånspolitik.

Det gamle klubcenter på 
Enghavevej skal nedlægges på 
grund af en ny motorvej, og fra 
kommunen har Århus Firma 
Sport fået hjælp til et nyt cen
ter med 2 mio. kr. Århus Firma

Sport har selv andre 2 mio. kr. 
til byggeriet, og mangler så 4,6 
mio. kr. Byggelånet er søgt hos 
Nykredit, der vil have en ga
ranti på de sidste 2 mio. kr.

- Forbundsstyrelsen vil 
gerne bakke Århus op, sagde 
Tage Carlsen, men han under

stregede, at det er en speciel 
sag, der ikke kan danne 
præcedens.

- Århus Firma Sports hele 
eksistens er truet, hvis der ikke 
står nye faciliteter klar til som
mer, fortsatte Tage Carlsen, og 
han bad derfor formandsmødet

om at tilkendegive, hvorvidt 
forbundsstyrelsen kunne give 
en garanti, så byggeriet kunne 
komme igang. Efter en kort de
bat fik forbundsstyrelsen for
mandsmødets enstemmige ac
cept til garantistillelse.
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lingen pc
Idrætsafdelingen (IA) 
var igen i skudlinien på 
formandsmødet.
IA kalder kritikken for 
hovedløs, og efterlyser 
en klar tilkendegivelse 
for styrelsen.
Hvor skal vi hen?

Efter det nyligt afholdte 
formandsmøde den 21. 
november 1992 i Nyborg 

er det vel på sin plads at tage 
Idrætsafdelingens (IA) og for 
den sags skyld forbundets 
fremtid op til vurdering.

Atter engang fik IA (for vi 
ved snart ikke hvilken gang), 
vendt tommelfingeren nedad. 
Denne gang i forbindelse med 
det nye landsstævne-deltager
bevis til erstatning for bølle
hattene, som efter manges og 
vores egen mening har udtjent 
deres værnepligt. De 294.000 
kr. til de nye deltagerbeviser, 
(halstørklæderne) blev i stedet 
lagt ud som et tilskud til 
kredsstævner med 1.500 kr. pr. 
idrætsgren, hvori der afholdes 
kredsstævne. Det var et æn
dringsforslag fra Vejle Amts
kreds, som desværre vandt ge
hør blandt flertallet af 
repræsentanterne, idet afstem
ningen forløb således, at 6l 
stemte for dette æn
dringsforslag mens 55 stemte 
imod.

På vej hvorhen?
Nu har det efterhånden gen

nem flere år været på mode at 
være på nakken af IA. Det har 
nu resulteret i, at der fra for
bundets strukturgruppe arbej
des med en ny struktur for IA.

Vi har utallige gange efter
lyst noget konkret i kritikken 
af IA, men det har endnu ikke

været muligt at finde noget at 
pege på. Derfor mener vi, at vi 
er havnet i en lidt ulykkelig si
tuation, i særdeleshed for for
bundet, og man kan med rette 
sporge sig selv, hvor forbundet 
(IA) egentlig er på vej hen.

Når man går ind og snakker 
om en ny struktur for IA, må 
man gøre sig klart, at det er 
selve fundamentet for firma
idrætten, man går ind og piller 
ved. En ny sammenslutning 
bliver ikke startet op på bag
grund af aktiviteter som 
kortspil, bueskydning, folke
dans, unihoc og lign., uden 
dog at forklejne disse aktivite
ter, men på baggrund af akti
viteter som fodbold, håndbold, 
badminton, skydning m.v. - 
alle aktiviteter på landsstævne
programmet.

Kvalitet kontra kvantitet
På formandsmødet den 21. 

november 1992 var der røster 
fremme om, at der bruges alt 
for mange penge i IA i forhold 
til de relativt få landsstævne
deltagere set i forhold til for
bundets samlede antal aktive 
medlemmer. Det er rigtigt, at 
deltagerantallet til landsstæv- 
nerne på årsbasis andrager 
knap 4 % af de ca. 162.000 
medlemmer, der er inden for 
de idrætsgrene, hvori der af
holdes landsstævner, men det 
er vel i højere grad et spørgs
mål om kvalitet og ikke kvan
titet.

Hvis vi laver fri tilmelding i 
alle idrætsgrene, er der ingen 
bysammenslutninger, der har 
kapacitet til at afvikle et 
landsstævne, og det er vel ikke 
det, man ønsker?

Allerede nu er flere af lands- 
stævnerne så store, at det er 
svært for bysammenslutnin
gerne at finde fornøden kapa
citet, og alligevel bliver vi kri
tiseret for, at det kun er knap 
4% af forbundets medlemmer,

—-

Rører man vemdrætsa fdelingen, rører man ved fundamentet 
for firmaidrætten. Ingen sammenslutning bliver startet op om

idrætter. Foto. Niels Nyholm.

MOTIONSREDSKABER
Danm arks største lager a f pro fessione lt udstyr. 

N yt og brugt. Ring e fter brochurer.

AKTIV-SPO RT • 97 52 81 88
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Bowling er en a f de nyeste 
aktiviteter på landsstævne

plan, og den aktivitet i 
DFIF som kan fremvise 

størst fremgang på 
landsplan. Foto. -jt.

der deltager i landsstævnerne.
Det er efterhånden ikke til 

at finde hoved eller hale i det 
hele.

Dette er blot et eksempel på 
den “hovedløse” kritik af IA, 
der huserer i forbundet, og vi 
vil nu en gang for alle forsøge 
at få stoppet denne utilbørlige 
kritik.

Ja til saglig kritik
Naturligvis skal vi arbejde til 

gavn og glæde for vore kredse 
og sammenslutninger, og hvis 
de mener, at IA bør have en 
ny struktur, skal vi ikke stå i 
vejen for dette, men vi appel
lerer blot til, at debatten vil fo
regå på et sagligt og fornuftigt 
plan.

Ustandselig at få skudt kri
tik i skoene er ikke lige den 
rigtige måde at motivere frivil
lige ledere på, og det er der 
vist ingen af jer, der er i tvivl 
om.

For at vende tilbage til det 
famøse formandsmøde mener 
vi, at det er ufatteligt, at man 
sådan bare kan “stjæle” penge 
fra vores budget uden at for
bundets styrelse går ind og 
bakker IA op. Det har vi efter
hånden oplevet nogle gange, 
og hvad mon bliver det næste?

Vi mener, det er meget 
uheldigt og uacceptabelt, når 
man går ind og tager nogle 
penge fra et udvalg/idrætsaf- 
deling, og giver dette som et 
ekstra tilskud til kredse eller 
sammenslutninger, og man kan 
godt frygte for fremtiden for 
udvalgene og IA og dermed 
også forbundet, hvis denne 
tendens vedholdes.

Det kan selvfølgelig påstås, 
at IA burde have kommet med 
en mere udførlig opgørelse 
over, hvad IA’s budget bestod 
af, men omvendt kan man så 
mene, at formandsmødets del
tagere burde have så meget 
indsigt i budgetterne, at det

stod klart for alle. For hvis 
dette ikke er tilfældet, har man 
jo tidligere stemt for budgetter, 
som man ikke vidste, hvad 
indholdte, og det kan jo ikke 
være rigtigt med de deltagere, 
der er på møderne.

Ingen deltagerbevis
Vi mener, at der fra mange 

deltageres side ikke laves en 
ordentlig konsekvensanalyse af 
de forslag og vedtagelser, der 
sker på såvel repræsentant
skabsmøder som på for
mandsmøder, eller også ligger 
der andre skjulte motiver bag. 
Men det kan jo ikke være rig
tigt, da vi jo alle arbejder i for
bundets interesse og ikke kun 
for vores egen lille “andegårds” 
skyld.

Formandsmødets beslutning 
omkring landsstævne-deltager
beviserne tolker vi således, at 
et flertal af formændene ikke 
længere er interesseret i, at 
landsstævnedeltagerne får et 
deltagerbevis, og der vil derfor 
i år ikke blive et sådant (da der 
jo heller ikke længere er penge 
til det). Vi går selvfølgelig ud 
fra, at formændene har deres 
bagland i orden.

Bedste PR for forbundet
Vi mener, at den bedste PR 

forbundet kan få, er ved lands
stævnerne, hvor der hvert år 
deltager ca. 6.000 idrætsud
øvere, og vi mener, det er me
get uheldigt, at der findes 
idrætsledere i forbundet, der 
kun jagter penge uden at 
tænke på konsekvenserne, og 
som langsomt men sikkert er 
ved at nedbryde forbundet. 
Det må og skal stoppes, og det 
håber vi, at forbundets styrelse 
vil tage til sig og få gjort noget 
ved.

Idrætsafdelingens bestyrelse.

EDB SYSTEM 
til

FIRMAIDRÆT

Total integration
• Medlemsadministration
• Firmaklubadministration
• Turneringsstyring
•  Tekstbehandling
• Økonomistyring/Afdelingsopdelt
• Statistikker
• Girokort + rykker
•  Rapport generator
• Udskrift af lister/labels
• Bane belægning
• Bane booking
• Resultatopdatering

in-data
Tlf. 42 88 64 59 

peter & Annelise Lindstrøm

IT N

> e v ,
<0 C
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Fritidssæ t fra  DFIF

envendelse ti 

jr 010: BtikS
00% Tactel med

! 50/50% bomuld/

] 50/50% bornU 

w
i 100% bl0'c0
Nr. 160: Sh '
100% Tg*

S o k k e r  . DF(F-iogo 
Kraftig kYf lif,.id/polyester. 
8°/20% b° ^ 8 % r .  975 (40 
Nr. 970(36-J£>/

H ,ele det nye DFIF-fritidssæt er dansk produceret kvalitets tøj fra 
Akanell, og det kan fås i størrelserne small til XX-large. 

Jakke, buks og shorts er fremstillet i 100% Tactel, et materiale 
der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men samtidig 

tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-f ritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kombineres på flere måder. Sættet er særdeles velegnet som 
f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere sig 

med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11,5800 Nyborg - Telefon. 65 31 65 60
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Rødby Firmasport 
ramte plet da de slog 
dørene op for dart for 
børn.
Pilene er spidse, og 
man gør meget ud af 
sikkerheden. Er bør
nene ikke forsigtige, 
koster det fem mi
nutter “på stolen”.

A f Linda Rasmussen 
Journalist

Den ene pil efter den 
anden hvisler gennem 
lokalet mod væggen 

med dartskiver, hvor point ef
ter point bliver talt sammen til 
hver afspillerne.

Det er mandag aften i 
Rødby Firmasports klublokale. 
Det usædvanlige er, at det er 
børn, der sender pilene mod 
skiven, det får børn ikke lov til 
andre steder.

Hver mandag møder 14-15 
børn op og dyster mod hinan
den i dartspil. For at være med 
skal spillerne gå i 3- klasse og 
opefter. Den mulighed får børn 
ingen andre steder, for pilene, 
der spilles med, er skarpe.

Skarp disciplin
- Børnene ved alle sammen, 

at det koster dem fem minutter

Jeg har vundet alle de spil jeg har prøvet, fortæller Bela Tharsan, hvis resultat her kontrolleres a f 
Annie Nissen. Foto. Michael Bager.

Børnene er bidt 
af dartspillet
på stolen, hvis ikke de passer 
på. Jeg tror, vi gør børnene en 
tjeneste ved at holde skarp di
sciplin i øvelokalet, siger Pia 
Petersen, som samler børnene 
om mandagen sammen med to 
eller fire andre voksne.

Og når de er på plads, kan 
børnene bare spille løs. Det er 
konkurrencen, der driver 
værket og trækker de spille
lystne til klubben,

- De konkurrerer mod hin
anden i puljer, og de nyder 
det. Vi mangler bare nogle at 
konkurrere med andre steder, 
fordi Rødby Firmasport er den 
eneste klub, der arrangerer

dartspil for børn. Vi håber, der 
er andre, som kommer med, 
for børnene er glade for det og 
har brug for nye udfordringer, 
siger Pia Petersen.

Lærer at regne
- Får de ikke lært andet af 

det, så får de i hvert fald lært 
at regne, for når de skal tælle 
deres point sammen, så skal de 
både lægge sammen og trække 
fra.

Rødby Firmasport startede 
med dartspil for børn for nogle 
år siden. En sæson gik det me
get godt, så var der et år med 
nedtur, hvor der ikke kom ret

mange, men i år har tilstrøm
ningen været overvældende, 
blandt andet fordi tilbuddet 
blev udbudt via skolerne.

Det er klubbens voksne 
dartspillere, der instruerer bør
nene, og blandt andet har den 
lokale dartmester, Ole Nissen, 
fra givet sin viden videre.

- Han viste hvordan en god 
dartkamp skal spilles, og det 
var noget børnene syntes om, 
siger Pia Petersen.

Og forude venter præmier 
og bevis på de øvede børne- 
dartspillere.
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Firmaidrætten har 
taget téten i kampen 
om kroppen i en tid, 
hvor andre idræts
forbund har svært 
ved at holde fast på 
medlemmerne.

Kampen om kroppen er 
fløjtet i gang. Kon
kurrencen om medlem

merne - og dermed også om 
de livsnødvendige økonomiske 
tilskud - skærpes i takt med 
statistikkernes foruroligende 
sandheder.

De tre store idrætsforbund - 
DIF, DDGU og DDSG&I - ople
ver nemlig for første gang en 
stagnation i medlemstallet. En 
stilstand, der sender rystelser 
gennem hele systemet fra fod

boldbanerne til forbundskonto
rerne.

I et forsøg på at imødegå 
denne udvikling er de to fol
kelige idrætsforbund (DDGU 
og DDSG&I) netop fusioneret, 
og et nyt forbund med mere 
end 1,5 mio. medlemmer ser 
hermed dagens lys.

Derfor kan det undre, at 
Dansk Firmaidrætsforbund 
(DFIF), som eneste større for
bund har formået - ikke blot at 
fastholde sine medlemmer -

jMBHHBSfccm WmmmmmB&m
men også at øge tilgangen 
gennem hele sin snart 50-årige 
historie.

En afgørende faktor er, at 
DFIF, der i dag tæller 220.000 
medlemmer - fra starten i 1946 
- lagde afstand til de øvrige for
bund ved at satse på arbejds
pladsen, familien, motion og 
samvær.

Ny livsstil
Men også danskernes krops

vaner har ændret karakter. I
Tekst. Thomas Muller 
Foto. Henning Kristensen
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skove og parker spæner utal
lige joggere forpustet omkring. 
Og indendørs i de private hel
sestudier står de danske mænd 
stønnende ved mere eller min
dre udspekulerede maskiner, 
mens kvinderne springer rundt 
til tidens rytmer iklædt body- 
stocking, så sveden sprøjter.

Om det kaldes work-out, 
fitness eller aerobic er for så 
vidt ligegyldigt, bare det er 
udenlandsk.

- De forandrede vaner af
spejler udviklingen i samfun
det, mener idrætsforskeren 
Bjarne Ibsen.

- Tidens trend er job, karri
ere og uddannelse, og kode
ordet er flexibilitet. Her passer 
faste træningstider og organi
seret idræt ikke ind. Kroppen 
plejes, når tiden tillader det.

- Samtidig er der sket et skift
i den sociale identitet. Før i ti
den var lokalsamfundet ud
gangspunkt for de fleste akti
viteter i fritiden. 1 dag vælger 
flere at dyrke idræt sammen 
m e d arbejd s k a m m e r a t e r.
Blandt andet fordi firmaidræt
ten er kendetegnet ved ringe 
eller slet ingen træning, og 
kampene foregår som regel på 
hverdage. Man har derfor 
weekenden fri - en væsentlig 
fordel, siger Bjarne Ibsen.

Kamp om familien
I den nye idrætsorganisation 

DGI (Danske Gymnastik- og 
Idrætsforeninger) er man klar 
over problemerne, og erkender 
sine fejl.

- Vi har sovet i timen. I 
modsætning til firmaidrætten 
har vi arbejdet for lidt i forhold 
til familien. Familiens op- 
splittede hverdag - hvor begge 
forældre arbejder, mens un
gerne er på institution - skaber 
et behov for fælles oplevelser. 
Her har firmaidrætten fået en 
vis markedsandel i kampen om 
kroppen, men det er uden tvivl 
noget vi vil tage op i det nye 
fællesforbund, siger forret
ningsfører Henning Brix.

Han forudser, at fiskeriet ef
ter nye medlemmer vil blive 
forstærket i fremtiden. En hold
ning man også finder hos

Dansk Idræts-Forbund (DIF), 
men her opfattes firmaidrætten 
ikke som en skræmmende 
konkurrent.

- Firmaidrætten har sin 
styrke på arbejdspladsen og i 
familien. Fremgangen skyldes 
fortrinsvis, at flere voksne og 
midaldrende er begyndt at 
dyrke sport. DIF satser mest i 
forhold til børn og unge, så jeg 
frygter ikke konkurrencen fra 
den kant, fortæller fuldmægtig 
Morten Mølholm.

- Tredie halvleg - hyggen og 
kammeratskabet - er en væ
sentlig del af firmaidrætten, 
hvilket gør den tiltrækkende 
for især de voksne, der blot vil 
dyrke lidt motion. Det er da 
helt fint, men DIF holder fast

ved, at vi skal have en elite i 
Danmark. Og det kræver øget 
konkurrence og individuel 
træning.

DFIF diskrimineres
Men forsikringerne om fred 

og fordragelighed de store for
bund imellem har en hul 
klang, ihvertfald tyder en sag 
fra Ikast på det modsatte.

Her besluttede udvalget for 
folkeoplysning nemlig pludse
lig, at gøre forskel på firma
idrætten og de øvrige forenin
ger i byen. Mens eksempelvis 
Ikast F.S.'s 1. divisions-hold i 
håndbold kunne spille gratis i 
Ikasthallen, skulle firmaidræt
ten nu betale.

- Udvalgets overraskende li
nie, der senere blev støttet af 
byrådet, var et hårdt slag i an
sigtet. Og kan opfattes som et 
forsøg på at lægge hindringer 
i vejen for os, siger formanden 
for Ikast Firma Idræt, Poul Møl- 
gaard.

Ikast Firma Idræt er i løbet 
af et år vokset fra 480 til 750 
medlemmer.

Med den nye politik mi
stede firmaidrætten i Ikast om
kring 45.000 kroner i tilskud. 
Firmaidrætten har - i mod
sætning til Ikast F.S. - ingen re
præsentation i udvalget og er 
derfor helt uden indflydelse på 
beslutningerne.

Peter Sørensen er Ikast F.S.'s 
mand i udvalget. Han opfatter

ikke sagen som et forsøg på at 
komme firmaidrætten til livs.

- 1 Ikast har vi altid haft den 
holdning, at ungdommen kom
mer i første række. Da langt de 
fleste aktive i firmaidrætten er 
voksne mennesker, mente vi 
derfor, at de selv burde betale 
for deres idræt. Der er altså 
ikke tale om forfølgelse, udta
ler han.

Ikast Firma Idræt så dog an
derledes på sagen og indbragte 
den for tilsynsrådet. Afgørelsen 
herfra gav firmaidrætten 
ubetinget medhold på alle 
punkter, så man igen er blevet 
ligestillet med andre idræts
foreninger.

Men Ikastsagen - samt en

tilsvarende sag fra Gladsaxe - 
er enkeltstående tilfælde. An
dre kommuner har et helt an
det syn på den lokale firmaid
ræt.

Således har byrådet i Århus 
netop godkendt en større ud
videlse af firmasportens facili
teter - og tilmed bevilget 2 
mio. kroner i direkte tilskud til 
byggeriet.

130.000 flere 
ved år 2000

Kampen om kroppen for
stærkes, men i DFIF tror man 
på fremtiden. Den konstante 
fremgang vil fortsætte frem 
mod år 2000, spår formand 
Tage Carlsen.

- Der er ingen tvivl om, at vi 
har fat i den lange ende. Folk 
er blevet trætte af at træne flere 
gange om ugen og spille kamp 
i weekenderne. Det giver for 
lidt fritid. Firmaidrættens 
grundsætninger om socialt 
samvær og kammeratskab samt 
vægten på familien vil vinde 
yderligere indpas i fremtiden, 
mener han.

Ft af problemerne for firma
idrætten har været den lave an
del af kvinder, men også her 
er der sket en markant æn
dring i de senere år.

- Det skyldes især de for
holdsvis nye idrætsgrene som 
bowling, skydning, volleyball 
og badminton. I løbet af de se
neste fem år er kvindernes an
del steget fra 21 til 29 procent. 
Et tal, jeg forventer, vil stige 
fortsat, siger Tage Carlsen.

Også geografisk spreder fir
maidrætten sig hastigt. Nye 
byer og områder melder sig 
hele tiden under fanerne. De 
sidste skud på stammen er for
eningerne i Haslev og Kjel- 
lerup.

Formanden ser altså positivt 
på fremtiden, og der er ingen 
tvivl at spore, når han giver sit 
bud på medlemstallet år 2000.

- Jeg føler mig overbevist 
om, at vi vil have 350.000 med
lemmer ved årtusind-skiftet, 
fastslåren klippefast formand.

Thomas Muller er freelance
journalist.

I løbet a f fem år er kvindernes andel steget fra 21 til 29  
procent i firmaidrætten. Foto. Erik Mørk.
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"En hyldest til vor chef . Der 
var lagt op til en fyreseddel, 
da forbundets personale at-

sang en til lejligheden 
stillet hyldest til S v e n d  Møller 
Det var huspoeten Erling
stender til daglig bestyrer
forbundets trykkeria fdel, ng,
der havde forfattet teksten.

i f Ä i Ä S , " « * * - -

b™ , og« lagde vejen fo rd  N y L g  Hennl°9

Tekst & foto. John Thrane.

Mere end 200 godtfolk - 
høj og lav - fra idræt
tens verden gæstede 

Nyborg den 9. januar 1993, da 
Svend Møller, generalsekretær 
i DFIF, fejrede sin 50 års fød
selsdag med reception på 
Nyborg Strand.

Som generalsekretær for

Danmarks trediestørste idræts
forbund med over 7400 klub
ber og 225.000 medlemmer, er 
Svend Møller den daglige chef 
for en snes ansatte på forbun
dets hovedkvarter på Store- 
bæltsvej i Nyborg.

Dyrt bekendtskab
Forbundsformand Tage 

Carlsen havde anslået den 
spøgefulde tone, da han i sin 
tale til Svend Møller slog fast,

at Svend havde været forbun
det et dyrt bekendtskab.

- Du har været forbundet en 
dyr herre, sagde Tage Carlsen 
med et glimt i øjet.

- Da du blev ansat var der 
12 ansatte i forbundet, og vi 
havde 300 kvadratmeter i Sv
endborg som kontor. Med de 
seneste ansættelser bliver vi 21, 
og med udvidelsen af for
bundskontoret i Nyborg får vi 
1800 kvadratmeter. Oven i det

har du købt EDB til de ansatte 
- joh - du har været god til at 
formøble forbundets penge.

- Men forbundet har også 
gennemgået en kolossal vækst 
i de syv år du har været ansat, 
fortsatte Tage Carlsen.

Et godt parløb
- Vi kan se tilbage på en til

gang på 12 nye bysammen
slutninger og en medlemstilv
ækst på 45 %. Heldigvis har de
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Korpen ^ o p p ^ e ^ bX e m a 1 ,d t0f ^ SVenske d&aidrætsf° ^  
Korpen, Gunnar Johnson n \ ' F™ venstre næstformand i 
mand le if  Levin. De tre s v e s k e le d ’^ V * '  j 'f ° hlson- °9  fer 
sesmede i  Korpen i  Stockholm. ^  ^  d 'rek>e ^

“fssm- Forbundets byggeudvalg 
med formand Egon Han
sen i spidsen, havde en 
helt speciel hilsen med til 
Svend Møller. Forbundets 
kontorbygning i røde sten. 
Svend Møller gik i sin tid 
ind for røde sten til bygge
riet, men blev stemt ned.

__ J o n  fnr Slaaels
c:__ cnort Kai Danielsen,

r a n h a Kl ubs vel 
Svendborg Badminton Klub hedder i  Formanden h

fejret med højt humør
økonomiske muligheder også 
været tilstede, tilskuddet fra 
tipsmidlerne har fulgt med, og 
du har altid været forbundet en 
loyal medarbejder, sagde Tage 
Carlsen, der også benyttede lej
ligheden til at rette en varm 
personlig tak til Svend som ven 
og kammerat.

- Vi har haft et godt parløb 
i de syv år. Og det er ikke for 
meget sagt, at vi ofte tænker 
ens. Derfor håber jeg også at

du kan holde min tid ud, 
sagde Tage Carlsen.

Fromme ønsker fra DGI
Der var også hilsener til Sv

end Møller fra samarbejds
partnere udenfor firmaidrættens 
kreds. Den nyvalgte formand 
for Danske Gymnastik- og Id
rætsforeninger (DGI) og for
mand for Idrættens Fællesråd, 
Leif Mikkelsen, sagde bl.a.

- Nu har du nået en alder

hvor hastigheden passer, og i 
DGI ønsker vi, at du må holde 
et stykke tid i DFIF. Så er vi 
sikker på, at der ikke sker alv
erden ved det!

Leif Mikkelsen var også inde 
på, om ikke firmaidrætten - 
med de mange internationale 
kontakter - ville have det bedst 
i udlandet.

En fornøjelse at møde
De politiske partier var

blandt andet repræsenteret af 
tidligere mfer og idrætspolitisk 
ordfører for SF, Kaj Stillinger.

- Jeg kender dig jo både fra 
sportslig og politisk hold, og i 
begge sammenhænge er det 
en fornøjelse at møde dig. Det 
er altid rart at få en idrætspoli
tisk snak med dig, og i bad
minton vinder jeg hver gang, 
sagde Kaj Stillinger.
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Leder- og Instruktør
Fodbolddommer
Kurset strækker sig over to weekends og henven
der sig til DFIF-personer, der kunne tænke sig at 
blive fodbolddommere.
Kurset har samme indhold og eksamen som de tra
ditionelle dommerkurser, der normalt afvikles over 
10 hverdage.
Instruktorerne er erfarne DFU-undervisere. Og der 
udstedes efter endt eksamen dommerkort. Via teori 
og praktik samt gruppeopgaver undervises der i:

- Off-side.
- Skub, obstruktion, frispark.
- Målmandens funktion.
- Kampens ydre faktorer.
- Retningslinier.

Der holdes eksamen den sidste weekend.
Tid og sted: 1) d. 19. - 21. febr. '93 i Vejle.

2) d. 12. - 14. marts '93 i Middelfart. 
Kursuspris: kr. 1200,-.
Tilmelding: 05. januar '93.

Håndbolddommer
Kurset henvender sig til DFIF - 
personer, der har lyst til at blive 
dommer i håndbold.
Kurset har samme indhold, som de 
traditionelle håndbolddommerkurs 
der normalt afvikles på hverdagsaft 
Kurset forlober over en weekend. Instruktorerne 
er erfarne drk-undervisere, og der udstedes dom
merkort efter endt eksamen. Via teori og praktik 
samt opgaver undervises der i lig. emner:

- Spilleregler.
- Turneringsreglementer.
- Holdkort/kamprapporter.
- Indberetninger.
- Bedømmelser.

Tid og sted: d. 16. - 18. april '93 i Vejle. 
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. marts '93.

Diskussions- og mødeledelse
Kurset henvender sig til nye som rutinerede ledere. 
Og kursets formål er, at oplyse kursisten om de 
virkemidler, der skal til for at et møde bliver et 
“godt møde”, hvor effektivitet, handling, god ånd 
og samarbejde er i højsædet. Der arbejdes teoretisk 
og praktisk via rollespil såvel individuelt som i grup
per med flg:

- Mødetyper.
- Kommunikation i gruppen.
- Spørgeteknik og feed-back.
- Mødeprocedure og disposition.
- Mødeledelsesfunktion.

Tid og sted: d. 05. - 07. marts '93 i Middelfart. 
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. febr. '93.

Tai-chi
Kurset er et helt nyt inspirationskursus, som hen
vender sig til alle interesserede DFIF-personer, der 
ønsker udvikling og inspiration til nye bevægelses
former for alle aldre.
Tai-chi er klassisk kinesisk bevægelseskunst, som 
trænes af millioner af mennesker.verden over. 
Tai-chi kan dyrkes af alle uanset alder og kan 
dyrkes inde såvel som ude i naturen. 
Bevægelserne er langsomme og smukke, og styrker 
koncentrationsevnen, balancen og koordinationen. 
På kurset arbejdes der med:

- Forskellige Tai-chi sæt.
- Den historiske forudsætning.
- Simple gående og stående Tai-chi figurer.
- Selvmassage.

Tid og sted: lørdag den 06 febr. '93 kl. 14-18 i 
Horsens.

Kursuspris: kr. 50,- (Der er ingen forplejning.
Medbring evt. termokande etc.) 

Tilmelding: senest den 29. januar.

Kursusprisen: Omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning.
Tilmelding: Skal ske på tilmeldingskort, som underskrives af kreds/sammenslutning, og som 
tilsendes forbundskontoret senest den dato, der er nævnt under det enkelte kursus. 
Yderligere oplysninger: Kan fås ved henvendelse til:
Uddannelseskonsulent Jane Have Andersen på tlf. 65 31 65 60.



kurser foråret 1993
Dart I.
Kurset er forste del af instruktoruddannelsen, og der 
arbejdes teoretisk og praktisk såvel individuelt som i 
grupper med Hg. emner:

- Dartspillets grundelementer.
- DFIF's regler.
- Forskellige træningsspil.

Tid og sted: d. 19- - 21. febr. '93 i Odense. 
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 12. jan. '93-

Dart II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen. Der ar
bejdes teoretisk og praktisk såvel individuelt som i 
grupper med flg. emner:

- Lukninger (hovedregningssystemer).
- Stævneledelse.
- Turneringsledelse og udarbejdelse af en sådan.
- DFIF's regler i dart.

Tid og sted: d. 26. - 28. marts '93 i Odense 
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 12. febr, '93.

Pistol III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen. Der un
dervises teoretisk og praktisk i skydeteknik, instruk
tionsmetodik og instruktionsøvelser samt undervis
ningsteknik og makkeropgaver.

Tid og sted: d. 05. -07. marts '93 i Hobro. 
Kursuspris: kr. 600,- 
Tilnielding: senest d. 01. febr. '93-

Familieidræt
Kom og fa tips og ideer til aktiviteter i familieidræt 
for familien. Få kurset arbejdes der teoretisk og 
praktisk med flg. emner:

- Kend hinanden aktiviteter.
- Fa m i 1 ie id ræt s led e re n.
- Boldspil til familieidræt.
- "Krop og sjæl" i familieidræt.
- Aktiviteter i gymnastiksal hal for familien.
- Organisationsmodeller.
- Forskellige udeaktiviteter.

Tid og sted: d. 13. - la. marts '93 i Arhus lordag 
kl. 12 - søndag kl. 16.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. febr. '93.

Styr dit stressniveau
- få mere tid til det sjove.
Kurset henvender sig til personer, der ønsker yder
ligere inspiration og teknikker, der kan anvendes 
i dagligdagen såvel som i idrætsforeningen, til at 
øge den personlige effektivitet og alligevel ha'det 
skægt.
På kurset gives der ideer og værktøjer til at erkende 
og anvende stress som et led i en personlig ud
vikling, og der arbejdes med indøvelse afgrund
læggende teknikker på flg. områder:

- Hvad er stress?
- Hvilken virkning har stress på dig?
- Hvem er du - hvem er dit spejl?
- Hvordan kommunikerer du?
- Hvordan klarer du "umulige” opgaver?

Tid og sted: d. 26. - 27. marts '93 i Middelfart, f re
dag kl, 18,- lørdag kl. 16.
Kursuspris: kr. 400,-.
Tilmelding senest d. 12. febr. '93-

Dansk Firmaidrætsforbund
Januai
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Der hvor 
regnbuen 

ender...
...en lille historie 

om aktiviteter 
og tilskudsregler

Aktivitetsudvalgets regnbue er 
helt speciel. Vi skifter ikke farverne 
ud, men der dukker hele tiden nye 
nuancer op. Motion og samvær på 
tværs er vores motto. Vi går nye 
veje med nye aktiviteter, på tværs

af alder, køn og kendte idrætsgrene, 
men vi har også "gamle" kendinge 
på programmet. Vil du igang med 
en kendt eller en helt ny aktivitet 
kan du hente hjælp i Aktivitetsud
valget.

Landsdækkende aktiviteter
•  Tour de Pedal
•  Danmark-stafetten
•  Etapeløb
•  Gangtest
•  Firmaidrættens familiedag

Tilskudsregler
Aktivitetsudvalget har 4 forskel

lige tilskudsmuligheder. Opstarts
tilskud, projekttilskud, tilskud til 
Idræt om Dagen og tilskud til Æl
dre Idræt. Den nye Regnbuefolder 
giver dig klar besked om betingel
ser og beløb. Kontakt din sammen
slutning eller forbundskontoret og 
få tilsendt folderen.

Andre aktiviteter
•  Familie idræt
•  Aktiv famileferie
•  Idræt om Dagen
•  Ældre Idræt
•  Virksomhedskultur
•  Eurofestival
Konsulent

Aktivitetsudvalget har tilknyttet 
2 konsulenter. Så har du brug for at 
gøre en ide til virkelighed, kan du 
nentc hjælp på forbundskontoret. 
Tel: 65 31 65 60.

m -tF -n -cF

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tel: 65 31 65 60
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Firm aidræt

A f Eskil Sørensen.
Journalist.

Frank Eriksen, Lars An
dersen og Carsten An
dersen er godt klar over, 

at der er mange faldgruber, når 
man er arbejdsløs.

Mange går jo i grus, når de 
mister deres arbejde, konstate
rer Frank, 39 år.

De tre venner, alle sidst i 
30’erne, mødes hver dag til 
morgenmad hos Frank. Det er 
en af deres faste vaner, som de 
har skabt for at sætte skik på 
hverdagen.

En anden vane er, at de 
modes hver tirsdag formiddag 
i skytteklubben Odense Skytte
kreds. Det hører under Idræt 
om Dagen-projektet i Odense. 
Vi følger de tre sådan en tirs
dag formiddag i klubben.

Kollegerne finder 
vi i klubben

Der er mødt en halv snes 
personer op. Nøgle sidder i 
klublokalet øg får en snak, og 
andre er nedenunder før at 
skyde. Det er en sportsgren, 
som kræver stor koncentration, 
men det hele foregår i en rolig 
stemning. I dag har et par af 
deltagerne taget hjemmebagt 
brunsviger med, fordi de skal 
ud at rejse.

- Vi er glade for den fami
liære stemning, der er i klub
ben, siger Frank.

- Man kan sige, at vi skaber 
os nogle kolleger i klubben, 
som erstatning for de arbejds
kolleger vi ikke har.

Frank Eriksen, Carsten Andersen og Lars Andersen skyder sig til en aktiv fritid. 
Foto. Niels Nyholm.

- Vi glæder os til at komme 
herud hver tirsdag. Det er også 
dejligt, at man kan forbedre 
sig. Langsomt bliver man bedre 
og bedre. Når man ikke kan 
vise sin værdi på arbejds
markedet, så kan man vise den 
her. Jeg er blevet gladere efter 
jeg begyndte herude, siger han.

Frank er invalidepensionist 
på grund af en mindre hjerne
skade han pådrog sig under ar
bejde med kemikalier. Skaden 
gør, at han har svært ved at

77 V i vij ikke  
bare sidde 
og se n 
fjernsyn

huske. Skydningen hjælper 
ham også til at genvinde noget 
af den tabte koncentrations
evne.

- Nogle gange, når jeg er i 
dårligt humør, kan jeg godt 
føle mig som en taber, siger 
han.

Men så fortæller han om 
alle de aktiviteter, de tre ven
ner dyrker i fællesskab. Et vid
nesbyrd om, at de har taget

udfordringen op og skabt de
res egen livsstil.

En stor pladesamling, teg
neserier, frimærker og sport er 
nogle af de ting, som de tre 
har sammen. De tager også 
jævnligt på ture på landet sam
men for at se slotte og herre
gårde.

Skytteklubben har betydet, 
at de møder nogle nye men
nesker, og det er de glade for.

- Når man har gået et år 
derhjemme, så kan det godt 
være svært at komme ud 
blandt folk, siger Frank.

-Ja, det er ligesom om, at 
man går og bliver m enne
skesky, siger Carsten Andersen.

De tre overvejer nu at få et 
fuldt medlemskab af klubben, 
sådan at de også kan deltage i 
aktiviteterne om aftenen. De 
overvejer også at begynde at 
gå til svømning.

Villige til at arbejde
Brødrene Carsten øg Lars 

Andersen, henholdsvis 38 og 
36 år, arbejdede i nogle år in
denfor landbrug og byggeri, 
men blev så arbejdsløse. De er 
villige til at tage næsten et hvil

ket søm helst arbejde. Men ar
bejde er ikke let at få.

Er de bitre over deres 
manglende muligheder?

- Nej, vi er ikke bitre, siger 
Carsten. Men vi ville gerne 
have et sted, hvor vi kunne gå 
hen, et kontor, hvor man 
kunne få nogle småjobs.

- Kommunen kunne stille 
en skurvogn op i vores kvarter. 
Så kunne vi møde hver mor
gen. Vi ville gerne gøre rent el
ler sørge før at der var pænt 
her i kvarteret. Vi behøvede 
kun at få en arbejdsmandsløn 
for det, siger Carsten.

- Der er masser af skove vi 
kunne gøre rent i, supplerer 
broderen Lars. Vi kunne også 
holde strandene rene. Det ville 
bære lønnen i sig selv, mener 
han.

Lars er gal over de myter, 
som findes om arbejdsløse:

- Det er helt hen i vejret, at 
vi ikke kan stå op om morge
nen. Det er øgså helt forkert, 
når nogle mennesker mener, at 
man ikke er noget værd, så 
snart man har gået arbejdsløs 
en kort periode.

Et aktivt liv uden arbejde
Samfundet har ikke brug 
for deres arbejdskraft, men 
Lars, Frank og Carsten har 
ikke tænkt sig at give op af 
den grund. De har opbygget 
deres egne faste vaner, og 
bindet nye “kolleger” gen
nem Idræt om Dagen.
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Tilbud fra lS  Shoppen!

Nr. 900: Regnbue T-shirts
100 % bomuld: god kvalitet

Nr. 699: 
Spillekort 15-

Nr. 702: 
DFIF-Ligther

DFIF-Kuglepenne Nr 710:
Nr. 709: Plast " Y  m Stål W  "

Nr 580: Lækkert badelagen i Z  Q  m
70x 140 cm. 100 % bomuldsfrotté ^ 0  ̂ 0

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling af tøj husk at opgive størrelser Alle priser er ind. moms men excl. forsendelse. 1

1
1Hermed bestiller undertegnede:

Varenr:...... ....Antal:..... .....Størrelse:........... Varenr:..... .....Antal:..... .....Størrelse:........... 1
Varenr:...... ....Antal:..... Varenr:..... .....Antal:..... .....Størrelse:........... 1
Varenr:...... ....Antal:..... .....Størrelse:........... Varenr:..... .....Antal:..... .....Størrelse:........... 1
Varenr:...... ....Antal:..... .....Størrelse:........... Varenr:..... .....Antal:..... .....Størrelse:........... 1
Varenr:...... ....Antal:..... .....Størrelse:........... Varenr:..... .....Antal:..... .....Størrelse:........... 1

Navn:......... 1
1
1
1

Adresse:....
Sammenslutning:..........

Dato:......... 1
1
1



Firm aidræt

Stjerne Tour de Grindsted

H. P. Hansen og Kurt Nørgaard Nielsen er bidt a f cykling. Nu 
arrangerer de det første Stjerneløb i Jylland. Løbet finder sted 
den 1. maj 1993. Foto. A-Foto, Billund.

i både bakket og fladt terræn

Nu cykler det for 
alvor derudad i 
Grindsted - Årets 
Cykelby 1992.
En gruppe cykel
entusiaster har 
dannet Grindsted 
Cykel Motion, som  
lørdag den 1. maj 
står bag det første 
Stjerneløb i Jylland.

A f John Thrane

Grindsted Cykel Motion 
blev dannet i novem
ber 1992, fordi der i 

Grindsted var en skare cyke
lentusiaster, der kørte motions
ture året rundt. De er nu gået 
sammen, og har fundet et 
ståsted under Grindsted Firma
idræt.

Eortræninq til 
Århus - København

Stjerne Tour de Grindsted er 
et helt nyt cykelmotionsløb i 
de naturskønne områder om
kring Grindsted, Sdr. Omme og 
Billund. Grindsted Cykel Mo
tion har omhyggeligt udforsket 
og planlagt to ruter på hen
holdsvis 224 km og 112 km. 
Og hvad der er vigtigt at be
mærke, med sin placering den 
første lørdag i maj, bliver 
Stjerne Tour de Grindsted en 
fortræffelig fortræning til cykel
klassikeren Århus - Køben
havn.

Motionsløbet byder på en 
særdeles afvekslende rute gen
nem skov, hede, mark og eng. 
Blandet by- og landevejskørsel

med mange læhegn.
Rutens afmærkning vil være 

helt i top. Pile og skilte viser 
vej, og der oprettes MP-poster 
og radiotjeneste, og løbet bli
ver fulgt af to kørende cykel
værksteder. Der bliver desuden 
oprettet 7 depoter med for
plejning på 224 km ruten og 
tilsvarende fire depoter på den 
kortere 112 km. rute.

Primus motor bag Stjerne
løbet er Kurt Nørgaard Nielsen, 
og han har ambitiøse planer 
med Stjerneløbet.

- Der bliver ikke overladt 
noget til tilfældighederne. Det 
skal være sådan, at deltagerne 
siger: her vil vi komme igen. 
Her var alt tip-top i orden. Der 
vil være 14 MP’ere på ruten og 
16 assistenter fra firmaidrætten, 
der skal sørge for at alt går or
dentligt til. De vil under hele 
løbet stå i radiokontakt med 
løbsledelsen i Grindsted, siger 
Kurt Nørgaard Nielsen, der 
håber på, at mange firmaklub
ber i midt- og Vestjylland vil 
bakke op om Stjerneløbet.

- Der skal være plads til alle

aldre, hurtigheder, råstyrker og 
interesser. Vores motto er: 
plads til alle - og så hygger vi 
os alle sammen, siger Kurt 
Nørgaard Nielsen.

Præmier
Prisen for at deltage i Stjerne 

Tour de Grindsted bliver 250 
kr. for den lange distance og 
125 kr. for den korte. Halv pris 
for unge under 20 år. Prisen in
kluderer morgen- og aftensmad 
og forplejning for deltagerne 
på den lange distance, og af
tensmad for deltagerne på den 
korte distance. Alle der gen
nemfører Stjerneløbet får til
sendt diplom med farvefoto.

Grindsted Cykel Motion ud
sætter masser af lodtræknings
præmier, og til de tre bedste 
på de to distancer er der flotte 
præmier. Hvis man er interes
seret i overnatning, kan Grind
sted Cykel Motion tilbyde fine 
indkvarteringsmuligheder.

Tilmelding
Har du lyst til at deltage i 

Jyllands første Stjerneløb, så 
skal du kontakte Kurt Nørga
ard, Åhavevej 48, 7200 Grind
sted, tlf. ^5 32 11 95 eller H. P. 
Hansen, Mandøvej 11, 7200 
Grindsted, tlf. 75 32 27 58.

OBS! Dem der melder sig 
først, kommer tidligst til start. 
Til ruten på de 224 km. går 
starten kl. 7.00 og til til den 
korte rute på 112 km. går 
starten kl. 11.00 fra Grindsted 
bys torv, der er fyldt med liv 
hele dagen.

Grindsted Cykel Motion ud
sender detaljerede indbydelser 
om løbet i februar 1993. Skulle 
du ikke få en invitation, så 
kontakt Kurt Nørgaard eller 
H.P. Hansen.
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Alt klar til landsstævne
I Horsens melder man nu 

alt klar til landsstævnet i bord
tennis i weekenden den 20.-21. 
marts. Formanden for bordten
nisudvalget, Poul Henning Pe
dersen, fortæller til Firmaidræt, 
at selve stævnet skal afvikles i 
Parkhallen, hvor lysforholdene 
er ideelle til bordtennis.

Indkvartering finder sted på 
byens vandrehjem, men også 
nogle af byens hoteller vil blive 
tilbudt landsstævnedeltagerne.

- Vi har selv deltaget i 
mange landsstævner, og nu har 
vi altså taget mod til os og vil 
prøve selv at have hjemme
bane, siger Poul Henning Pe
dersen, der forventer ca. 250 
bordtennisspillere, som får 24 
borde at dyste på. Bordten
nisformanden fra Horsens reg

ner med selv at stille med 40- 
50 spillere til landsstævnet.

Eneste forudsætning for at 
deltage er, at man har deltaget 
i et kredsstævne, der gælder 
som kvalifikation til lands
stævnet.

En fast del af et landsstævne 
er altid aftenfesten. Og her har 
Horsens Firma Idræt rigtigt lagt 
sig i selen.

- Vi har lejet os ind i 
Horsens Ny Teater, og vi har 
allieret os med et super dan
seorkester fra det sønderjyske. 
Og med hensyn til det kulina
riske er alle aftaler også på 
plads, siger Poul Henning, der 
håber på rigtig mange delta
gere i Horsens den 20.-21. 
marts.

-jt

Blindskydning blev 
et pletsKud

Slagelse Firmasport har nu 
etableret elektronskydning for 
svagtseende og blinde. Til 
støtte for anlægsudgifterne 
har Slagelse Firmasport mod
taget 38.500 kr. fra Kulturmi
nisteriets pulje til udvikling, 
omstilling og forsøg.

Hver fredag mødes 15 
blinde og svagtseende til 
skydning i firmasportens lo
kaler på Marievangsskolen i 
Slagelse. Her har Slagelse 
Firmasport indrettet to skyde
baner til elektronskydning, 
hvor skytterne skal lytte sig til 
pletskuddene. Skydeskiverne 
er erstattet med følere og lys 
til elektronisk registrering, og 
målområdet er flyttet til en af
stand på 10 meter fra skyt
terne.

Geværerne der bruges er 
Anshutz luftgeværer, hvor sig- 
temidlerne er skiftet ud med 
lyd- og lyssensorer, som er

forbundet med styreboks- 
udstyret med høretelefoner. 
Når skytten retter geværet 
mod målet, vil lyden i høre
telefonen blive højere, jo 
nærmere man er midten af 
målet. Tilsvarende bliver ly
den svagere, jo mere man 
bevæger geværet væk fra 
midten.

Aktiviteten er den første af 
sin art under firmaidrætten i 
Danmark, og Jan Reinhold fra 
Slagelse Firmasport, der er 
initiativtager til projektet si
ger, at tilbuddet om elek
tronskydning er blevet godt 
modtaget blandt handicapor
ganisationerne i Vestsjællands 
Amt. Projektet fortsætter vin
teren igennem, og til næste 
sæson regner man med 
mange flere skytter, når 
muligheden for elek
tronskydning hos firmaidræt
ten bliver mere kendt.

Ulovlig sportsafgift
En afgift, som Aalborg 

Kommune har opkrævet af 
alle idrætsudøvere over 25 
år, er kendt ulovlig af Til
synsrådet for Nordjyllands 
Amt. Afgiften har indbragt 
Aalborg Kommune 2 mio. 
kr. i 1992, og disse penge 
skal nu betales tilbage, skri
ver Aalborg Stiftstidende.

Sagen er blevet indbragt

for Tilsynsrådet af det kon
servative byrådsmedlem, 
Holger Høgsberg, der påpe
ger at sagen har principiel 
karakter.

- Afgørelsen kan få be
tydning i andre kommuner, 
hvor man måske kunne få 
de samme ideer som her i 
Aalborg, siger Holger Høgs
berg.

Rekordforsøg godkendt
Ikast Firma Idræts rekord

forsøg i 6 timers dart er blevet 
optaget i Guiness Rekordbog. 
Under rekordforsøget i februar 
1992 præsterede Niels Peter 
Nielsen fra dartklubben “Spid
sen” at score 135.840 point på 
6 timer, nok til at blive optaget 
i Rekordbogen som dansk re
kord.

Formålet med rekord
forsøget var at lave P.R. for 
dartsporten, understreger 
Freddy Juhl fra Ikast Firma 
Idræt. Alle der involverer sig i

sådant et rekordforsøg får en 
uforglemmelig oplevelse, og 
P.R,-værdien i lokalområdet er 
stor. Freddy Juhl opfordrer 
hermed andre firmaklubber til 
at angribe rekorden, og hvis 
den skulle glide Ikast Firma 
Idræt af hænde, vil vi prøve at 
tage den tilbage igen. Ver
densrekorden i dartspil over 6 
timer er på ikke mindre end 
210.172 point, så kom bare 
igang med træningen, siger 
Freddy Juhl.

-P-

DFIF's uddannelsesudvalg 
søger undervisere
Kurser efter behov - succesen fortsætter - derfor udvider 

UDDANNELSESUDVALGET 
sin stab af 

UNDERVISERE

Har du lyst til at undervise på DFIF's lederuddannelse, så 
skriv til forbundets uddannelseskonsulent Jane Have An
dersen med oplysninger om.

* dine kvalifikationer for at undervise.
* din nuværende og tidligere undervisningserfaring.
* dit kendskab til Firmaidrætten.
* samt lidt om dig selv.

Alle henvendelser vil blive behandlet fortroligt, og alle vil 
modtage svar fra uddannelsesudvalget.

Uddannelsesudvalget vil gerne have din henvendelse se
nest ved udgangen af februar måned 1993.

Med venlig hilsen 
l JDDANNELSESUDVALG ET.
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Idrætspolitik for hele folket
Medlem af SF’s kulturud

valg, Bjarne Frey, uddyber 
her partiets syn på revisionen 
af Tipsloven, som et svar på 
artiklen “Kamp om lottomilli
onerne” i sidste nummer af 
Firmaidræt.

... Det er korrekt, at SF er 
“ædende ond” på den auto
matik, der er indbygget i tip
sloven, Vi synes det er et ud
tryk for holdningsløshed og 
ansvarsforflygtigelse fra poli
tisk side, at man ikke tør di
skutere idrætspolitik.

Med hensyn til den interne 
fordeling inden for idrætsor
ganisationernes egne rækker 
mangler vi vished for, om de 
øgede bevillinger er gået til 
breddeidrætten eller i det 
hele taget viden om, hvad 
man har brugt de øgede mid
ler til.

Her har SF nogle særstand
punkter. For vi mener, når vi 
skal diskutere breddeidræt
tens vilkår, at så kan der ikke 
kun være tale om den idræt, 
som dyrkes i foreningerne. 
Der dyrkes selvsagt idræt 
masser af steder, som id
rætsforeningerne af naturlige 
grunde ikke vil bekymre sig 
om. Det gælder:

- idræt i skolen (i idrætsti
merne og i frikvarteret).

- idræt i boligområderne
- idræt i daginstitutionerne
- idræt i parker, på pladser
og andre offentlige anlæg.
Måske forholder idrætsor

ganisationerne sig positivt til 
disse områder, men ikke i en 
grad, at det vægter noget i 
forhold til det antal m enne
sker, som dyrker idræt.

I SF vil vi altså gerne 
argumentere for en idrætspo
litik for hele folket, og ikke 
kun foreningsfolket. På nu
værende tidspunkt findes der 
ingen centrale instanser som 
varetager denne del af idræt
tens interesser, men det 
kunne der rådes bod på, ved 
oprettelsen af et Statens 
Idrætsråd. Dette råd kunne 
være et supplement og mod
spil til Team Danmark og 
Idrættens Fællesråd, som vi 
idrætspolitisk savner.

En ting er vigtigt at under
strege med denne erklæring. 
SF ønsker ikke at skære i for
eningernes eller idrætsorga
nisationernes økonomi. Vi øn
ske en merbevilling til den 
samlede idræt. Men det er 
altså ikke det samme søm en 
accept af et kulturpolitisk del
områdes massive vækst.

(Forkortet afred.)

Motionsklassiker
Fire måneder før tilmel

dingsfristens udløb er der alle
rede tilmeldt over 7.000 delta
gere til motionsklassikeren, 
Vättern Rundt, der er det 
største motionscykelløb i Nor
den. Vättern Rundt indgår i 
Skandinaviensløbet, der er en 
fællesnordisk satsning på 
cykelmotionsløb. I Danmark er 
det Sjælland Rundt, i Norge

hedder løbet Den Store Styrke
prøven, og i Finland er det 
Pi rkka-Cykelloppet.

Vättern Rundt køres den 
18.-19. juni 1993, og sidste frist 
for tilmelding er den 15. april. 
Yderligere information fås hos 
løbskontoret i Motala, hvor Jan 
Svensson på telefon 0141 558 
27 vil svare på alle spørgsmål 
vedrørende tilmelding.

Kørepengene stiger
I et netop udsendt cirku

lære fra Told/Skat er der fast
sat følgende takster for 
skattefri befordringsgodt
gørelse gældende fra den 1. 
januar 1993.

- kørsel indtil 12.000

km./årligt, 2,24 kr. pr. km.
- kørsel udover 12.000 

km./årligt, 1,17 kr. pr. km.
Grænsen på de 12.000 km 

gælder kun for den enkelte 
abejdsgiver.

Familieidræt i Århus
Århus Firma Sport indleder 

60-års jubilæet med aktiv fri
tid for hele familien.

Under mottoet: “Vi slutter 
ikke med at lege fordi vi bli
ver gamle, men vi bliver 
gamle fordi vi slutter med at 
lege”, inviterer Århus Firma 
Sport alle til familieidræt i 
Christiansbjerghallen (Skøjte

hallen) i tre weekender den 23. 
januar, den 7. februar og den 
28. februar 1993.

Tidspunktet alle tre lørdage 
er fra kl. 14.00 til 16.00. Prisen 
er fem kr. pr. deltager, og det 
er for børn i alle aldre. Det er 
ikke nødvendig med for
udgående tilmelding. Så bare 
mød op.

Hva'mæ'kulturen?
Kulturlivet ønsker en større 

del af tips- og lottomidlerne, 
og det har affødt denne kom
mentar fra Sv. Aage Jacobsen 
fra Esbjerg Firmaidræt.

... Der er nogle, til eksem
pel teaterfolk, malere og andre 
kunstnere, som har udvalgt sig 
selv til “kulturen”. Det er dem, 
som forlanger en større del af 
kagen, men skal det være på 
bekostning af den brede kul
tur, som idrætten repræsente
rer?

Retfærdigvis skal det vel si
ges, at kulturens argumenter 
ikke er helt hen i vejret. Mens

det var fodboldtipperne, der 
spyttede alle de rare penge i 
kassen, var det næsten en selv
følge, at det var idrætten som 
fik broderparten.

Dette argument er ved at 
være lidt gennemhullet. Nu 
hvor fodboldtipningen efter
hånden er blevet den mindste 
del af omsætningen, fordi Lotto 
og Quick Spillet har fået folks 
spillelyst til at accelerere. Folk 
der aldrig før har spillet - 
ihvertfald aldrig har tippet - har 
nu fået blod på tanden, og 
herved er omsætningen altså 
blevet mere end fordoblet.

Set ud fra den vinkel, kan 
man da godt sige, at kulturen 
har ret, at det ikke udeluk
kende er idrættens penge, 
Dansk Tipstjeneste udlodder. 
Set ud fra den vinkel er kul-

Sv. Aage Jacobsen, E.F.I.

turens forlangende måske ikke 
spor urimelig. Men tilbage 
igen, hvem er det, som lægger 
alle disse penge i kassen? Hvad 
enten det er Tips, Lotto eller 
Quick Spil. Er det hovedsage
lig idrættens tilhængere, eller 
lægger “kulturens” folk også 
deres part i skålen?

Sikkert er det, at ciet i ho
vedreglen er de samme, som 
både tipser og spiller Lotto. 
Men da naturligvis ingen kan 
se hvis penge, der er hvis, må 
det være et rimeligt krav at 
også “kulturen” bliver tilgode
set, hvad de iøvrigt er blevet 
hele tiden. Og det vil de også 
blive i højere grad, efter for
slagene til den nye tipslov.

(Forkortet a f  red.)
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Fremsynet mand fylder 60
H akon Jørgensen, for

mand for Dansk Firma- 
idrætsforbunds uddan

nelsesudvalg fylder 60 år 
onsdag d. 27. januar 1993.

Hakon er oprindelig fra 
Horsens, men da han elsker 
udfordringer, bosatte han og 
familien sig i de unge år i Sve
rige. Hakon kom hurtigt med i 
den svenske fagbevægelse, og 
lærte her værdien af moderne 
undervisningssystemer at 
kende. Vel hjemkommet til 
Danmark fik Hakon hurtigt øje 
på firmasporten. 1 1965 var han 
med til at starte Middelfart 
Firmasport, hvor han i mange 
år var formand for skydeud- 
valget. For sit arbejde for sky
desporten modtog Hakon i 
1987 Leo Frederiksens minde

pokal. Allerede i 1967 kunne 
Hakon også skrive kursuskon
taktperson for DFIF på sit vi
sitkort, og hurtigt blev der 
iværksat kurser for de fynske 
sammenslutninger.

I 1983 blev han valgt til for
mandsposten for DFIF's kur
susudvalg, og her satte han sig 
følgende mål:

- En styrkelse af forbundets 
kursuskontaktpersonnet.

- Forbundet skulle have 
egne veluddannede instruk
tører.

- Forbundet skulle udvikle 
egne undervisningsmaterialer.

Allerede i 1983 vidste Ha
kon, at hvis DFIF skulle kunne 
stå sig i fremtiden, så gjaldt 
det om at få en fasttømret ud
dannelsesstruktur, som kunne

styrke og hjælpe den frivillige 
leder.

Altid har det lydt, at Hakon 
er 10 år forud for sin tid. De 
tanker og ideer som blev lagt 
som et mål for kursusvirksom
heden for 10 år siden, kommer 
nu til gavn for DFIF. Nu har 
DFIF egne instruktører og egne 
undervisningsmaterialer, alt 
sammen til gavn for den frivil
lige leder, der i dag kan vælge 
mellem et utal af forskellige 
kurser i DFIF.

Omkring Hakon er der et 
energifelt, og han har altid flere 
projekter i gang. Hakon er nu 
bosiddende i København, hvor 
han også er engageret i

Københavns Firma Sport. Hans 
sidste skud på projektstammen 
er projektet “Idræt om dagen 
for arbejdsledige”, et projekt 
som sammenkoblet med ud
dannelse kan sikre arbejde til 
flere unge mennesker.

Opladningen til alle ideerne 
og støtten i det frivillige fore
ningsarbejde finder Hakon på 
hjemmefronten, hvor Jytte 
bakker op. Hakon fylder 60 år 
den 27. januar 1993, og dagen 
fejres den 30. januar 1993 med 
reception i VUC - Amagerbro, 
Peter Vedelsgade 8, Kbh. S.

Dansk Firmaidrætsforbund 
ønsker tillykke med dagen.

-jt.

HU RO PH 
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Mød Europas bedste bordtennisspillere 
12.-14. februar 1993 i K. B. Hallen

Partoutkort -  billetter fra 45 kr.
Bestilles hos DBTU - 42 45 55 55 (tlf.)

eller -  43 63 43 50 (fax)

En fasttømret uddannelsesstruktur styrker den frivillige leder, siger 
Hakon Jørgensen. Foto. Niels Nyholm.

Husk tilmelding til 
vinterlandsstævner 1993
Sidste frist for tilmelding er onsdag den 10. 
februar 1993, hvor tilmeldingerne skal være 
forbundskontoret i hænde.
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Viborg-ledere hædret
To firmaidrætsledere fra Vi

borg Firmaidræt (VFI) har 
modtaget DFIF’s hæderstegn, 
der gives for mere end ti års 
arbejde for firmaidrætten.

Kurt B. Andersen startede 
som bordtennisspiller i VFI i 
1980. I 1982 blev han valgt ind 
i bordtennisudvalget, og i 1989 
blev han valgt til formand for 
udvalget, og indtrådte herefter 
i VFI’s bestyrelse og forret
ningsudvalg. Kurt fik i 1988 til
delt VFI’s eftertragtede Kam
meratskabspokal som en 
påskønnelse for sit lederar
bejde i firmaidrætten i Viborg.

Christian Bornhøft be

gyndte som fodboldspiller for 
Kommunens Idrætsklub. I 1982 
blev han indvalgt i fodboldud
valget, og allerede samme år

Christian Bornhøft og Kurt B.

blev han formand for udvalget. 
I Viborg Firmaidræt, som så 
mange andre steder, kan det 
være svært ved at skaffe frivil
lige ledere, og derfor har Chris
tian i realiteten i flere år været 
ene om at få fodboldudvalget 
til at fungere. Christian blev i 
1986 hædret af VFI med 
Niichels Ærespokal.

Hæderstegnene blev over
rakt i forbindelse med VFI's re
præsentantskabsmøde den 19. 
november 1992 af næstfor
mand i DFIF, Jørn Godt.

Andersen, Viborg Firmaidræt.

Idrætspris til fodboldmand

Unibanks Lederpris til for
manden for Silkeborg Firma
sport, Lars Henriksen.

Formanden for Silkeborg 
Firmasport, Lars Henriksen.
har modtaget Unibanks leder
pris 1992. Lars Henriksen er en 
institution i firmaidrætten i Sil
keborg. Han har i mere end 25 
år ihærdigt arbejdet for firma
idrætten i Silkeborg, heraf de 
sidste år som formand.

Lars Henriksen er fodbold
mand, og som udvalgsformand 
for fodbolden i Silkeborg 
Firmasport styrer han i løbet af 
sommeren med fast hånd en

fodboldturnering med ca. 100 
firmahold. Når sommerturne
ringen er forbi, er det in- 
dendørsturneringen i fodbold 
med 60-70 deltagende hold, 
der spiller hver fredag aften 
vinteren igennem, som Lars 
Henriksen ofrer fritiden på.

Det var første gang at 
Idrætsprisen blev uddelt, og 
overrækkelsen fandt sted i 
forbindelse med en superli
gakamp mellem Silkeborg og 
FC København. Med prisen 
fulgte en check på 2.500 kro
ner.

O

Arets Idrætsleder i Sønderjylland
Formanden for Sønder

borg Firma Sport, Otto 
Svendsen, har modtaget 
Syd ba n k Sønderjy 1 la ncls
idrætspris 1992. Sammen med 
hæderen fulgte en check på 
5.000 kroner.

Dermed er Otto Svendsen 
den tredie idrætsleder fra 
Sønderborg Firmasport, der 
er tildelt årets Idrætslederpris

i Sønderjyllands Amt.
Otto får prisen for sit bety

delige arbejde i Sønderborg 
Firma Sport, som han har 
været formand for i mere end 
25 år. Otto var også blandt ini
tiativtagerne, da Idrættens Sam
arbejdsudvalg Sønderjylland 
(ISSA) blev stiftet. I Sønderborg 
er Otto Svendsen desuden 
medlem af det kommunale

sportsudvalg, hvor han har 
været med i arbejdet omkring 
placeringen af et nyt 
sportscenter i Sønderborg.

Idrætslederprisen uddeles 
hvert år til to ledere indenfor 
idræts- og ungdomsarbejdet i 
Sønderjylland. Prisen blev 
overrakt af regionsdirektør 
Leo Balle fra Sydbank Søn
derjylland. -jt.

K
tD-CP-D-O«

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
TIL 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
TIT 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
TIT 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
TIL 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
TIT 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbvesvej 12 
4200 Slagelse 
Tit'. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
TIL 42 26 96 43

DFIF's konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Til'. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 11 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf': 30 66 1 I 26

Forbundskonsulent 
Sydjylland og Fyn 
Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15

Aktivitetskonsulent 
Bo Isaksen 
V. Ringvej 9 
8850 Bjerringbro 
Tlf. 86 68 00 69
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Familieferie i Norge
A f John Thrane

Det er med rystende 
knæ, at vi endnu en
gang gør reklame for 

DFIF’s familieferie 1993- Da 
vi sidste år spurgte familierne, 
om de ville hjælpe os med at 
fortælle om deres oplevelser, 
var der flere der nægtede - 
alene af den grund, at de var 
bange for, at der ikke blev 
plads til dem selv!

Nordisk uge i Norge
1993 bliver et helt specielt 

familieferieår. Familieferien 
ligger i ugerne 28, 29 og 30, 
og DFIF udvider samarbejdet 
med firmaidrætten i Norge. 
Den fællesnordiske uge pla
ceres derfor i Norge, i Sor
landet på Risøy Folkehøj
skole. Man kommer nemmest 
til Risøy med færgen Hirtshals 
- Kristiansand, og sejltiden er 
kun 4 1/2 time. Det er vore 
norske kolleger der står for 
tilrettelægningen af familiefe
rien, men kender vi dem ret, 
er der ingen tvivl om, at det 
vil give ligeså mange aktive, 
spændende og morsomme 
oplevelser som vi har tradi
tion for i Danmark.

Her i den mørke vinter er

En af vores store oplevelser 
i 1992 var gensynet med sidste 
års feriefamilier. Næsten halv
delen af feriefamilierne fra 
sommeren 1991 var sammen 
på Kongskilde igen i 1992.

Gensyn i efterårsferien
Efter et par dage var nye og 

gamle rystet sammen. Påny op
levede vi, at ugen fløj afsted. 
Den svære afsked med nye og 
gamle venner kom alt for hur

tigt. 1 efterårsferien mødtes 
seks feriefamilier i nogle dej
lige dage på bondegårdsferie 
ved Horsens. På bedste 
Kongskildemaner blev der 
spillet rundbold, naturgolf, le
get, travet og hygget.

Yderligere information om 
DFIF's familieferie 1993 fås 
hos Alice Rasmussen eller 
Birte Westing på telefon 
65 31 65 60.

det dejligt at tænke tilbage på 
sommeren der gik, og glæde 
sig til den der kommer. Er du 
en af dem, der allerede nu skal 
beslutte dig til hvornår din 
ferie skal ligge, kan du hente 
inspiration i familien Holms 
oplevelser på Kongskilde Fri- 
luftsgård sidste sommer.

Femte Familieferie
Max Holm fortæller:
- Egentlig burde vi ikke om

tale de gode oplevelser på 
Kongskilde - tænk hvis alt er 
optaget til vores femte familie
ferie i firmaidrætsregi.

Kongskilde Friluftsgård er 
en virkelig velfungerende 
ramme om DFIF’s familieferier. 
Herfra har vi glade minder om 
fantasifulde konkurrencer, 
kanoture, skattejagter, bålar
rangementer, hygge og sang.


